
Конфликтът в ивицата Газа 
продължава да предизвиква 
тревожност в целия свят. 
Международните призиви 
за прекратяване на огъня и 
за окончателно решаване 
на израелско-палестинския 
конфликт непрекъснато се 
засилват.

В тази напрегната обстановка 
на 10 май бе възобновена 
десетата извънредна сесия 
на Общото събрание на ООН, 
която гласува резолюция за 
предоставяне на допълнителни 
права на държавата Палестина 
в рамките на организацията. В 
нея се препоръчва Съветът за 
сигурност да гласува отново 
молбата на Палестина за 
членство в ООН.

Резолюцията бе подкрепена 
със 143 гласа „за“, 9 държави 
се обявиха „против“, а 25 се 
въздържаха. Съединените щати, 
Израел и още няколко страни 
гласуваха „против“.

Резолюцията на Общото 
събрание “определя, че 
Държавата Палестина (...) 
следва да бъде приета за 
член” и “препоръчва на Съвета 
за сигурност да преразгледа 
въпроса положително”.

Палестинският стремеж 
към пълноправно членство 
в ООН идва седем месеца 
след началото на войната 
между Израел и палестинското 
ислямистко движение “Хамас” в 
ивицата Газа и става в момент, 
когато Израел разширява 
своите селища за заселници в 
окупирания Западен бряг, които 
ООН смята за незаконни.

След вота палестинският 
президент Махмуд Абас заяви, че 
той е демонстрирал подкрепата 
на света за свободите и 
правата на палестинския народ, 
отхвърлянето на израелската 
окупация и агресията му срещу 
палестинците.

ООН прие 
резолюция 
за държавата 
Палестина
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2Могат ли Изтокът и 
Западът да се разберат: 
Какви са резултатите  
от посещението  
на Си Дзинпин в Европа
Световните медийни прожектори 
проследиха внимателно визитата 
на Си Дзинпин в Европа, където 
китайският лидер беше в Париж, 
Будапеща и Белград. 

Синдзян работи  
за висококачествено 
развитие на каузата 
за правата на човека 
в стремежа към 
модернизация на Китай
От 7 до 9 май китайският премиер 
Ли Цян направи инспекционна 
обиколка в Синдзян-уйгурския 
автономен регион.

I

Концертите – нова  
туристическа атракция

Детски книжки 
за всички

I стр. 8-9
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Китай още веднъж 
учуди света с високите 
си темпове на растеж

6I

Хайнан – 
предпочитана  
туристическа  
дестинация  
на китайския бряг
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КИтай И Европа 
Са ДвЕ КлючовИ 
СИлИ, наСърчаващИ 
глобалИЗацИята

Радио Китай за чужби-
на отговаря на този въп- 
рос в пространна публика-
ция, в която се казва: „Си 
Дзинпин заяви, че Китай 
и Европа са две от ключо-
вите сили при изграждане-
то на многополюсния свят, 
както и два големи пазара, 
които насърчават глобали-
зацията. 

Според него също така 
Китай и Европа са две вели-
ки цивилизации, които на-
сърчават културното много-
образие. Освен това той за-
яви, че отношенията между 
Китай и Европа са ключо-
ви за мира, стабилността и 
просперитета на света.

Въпреки факта, че ня-
кои европейски политици 
следват американския курс 
на антикитайска реторика, 
а не националните си ин-
тереси, както и различния 
подход, който Китай и ЕС 
имат към различни между-
народни теми, посещение-
то на Си Дзинпин донесе 

Президентът Тамаш Сульок посрещна топло китайския президент Си Дзинпин  
на територията на замък Буда в Будапеща

новини

Могат ли Изтокът и Западът да се разберат: 
Какви са резултатите от посещението  
на Си Дзинпин в Европа

Световните медийни прожектори проследиха внимателно визитата 
на Си Дзинпин в Европа, където китайският лидер беше в Париж, 
Будапеща и Белград. Това е първата визита на Си Дзинпин в чужбина 
за тази година и тя не беше направена случайно. На фона на 
геополитическите сътресения и все по-големите противопоставяния 
и конфликти в международен план, китайският лидер за пореден 
път се опита да намери общ език със Запада, по-точно с Европа, 
предлагайки на Стария континент своята успешна формула, 
проработила на много други места, за взаимноизгодно и равноправно 
сътрудничество. Но какви бяха реалните резултати? 

конкретни плодове. Изглеж-
да сътрудничеството между 
ЕС и Китай въпреки опити-
те на някои трети страни на 
този етап няма да се стесни, 
а напротив, ще продължи 

да се разширява. 
По-конкретно, Китай и 

Франция сключиха 18 спо-
разумения за сътрудничест-
во между правителстве-
ни агенции в сфери като 

авиацията, земеделието, 
човешкия обмен, зелено-
то развитие и дори медиите.

Си Дзинпин обеща, че 
ще обогати и засили ико-
номическите и търговски-
те измерения на стратеги-
ческото китайско-френско 
партньорство, отваряйки 
китайския пазар за френ-
ски и европейски компа-
нии. По този начин за по-
реден път той демонстрира 

желанието си бизнесът и 
икономиката да се поставят 
над идеологическите разли-
чия и геополитиката – не-
що, което, за съжаление, не 
всички на Запад приемат.

поСЕщЕнИЕто на СИ 
ДЗИнпИн в буДапЕща 
Също пожъна уСпЕхИ

Визитата на Си Дзинпин, 
съвпадна със 75-ата годиш-
нина от установяването на 
дипломатически отноше-
ния между двете страни. 
Както редица експерти 
отбелязаха, за 14-те годи-
ни, откакто Унгария обя-
ви политиката си на “От-
варяне на изток”, търгов-
ското и икономическо съ-
трудничество с Китай се е 
развило с ускорена крачка. 
Оказва се, че посещение-
то на Си Дзинпин е само 
черешката на тортата, за-
щото всъщност всеки ме-
сец има срещи на минис-
терско ниво между Унга-
рия и Китай.

За тези 14 години из-
носът на Унгария към Ки-
тай се е увеличил двойно, а 
обратното, китайските ин-
вестиции в централноев-
ропейската страна също са 
нараснали. Днес Унгария 
е ключов партньор в рам-
ките на “Един пояс, един 
път”, превръщайки се в ин-
фраструктурен и логисти-
чен хъб за китайците и тех-
ните компании.

Унгария споделя и част 
от политическите възгледи 
на Китай, а именно жела-
нието за мирно урегулира-
не на конфликта в Украй-
на. Според Будапеща, Мос-
ква и Киев трябва да сед-
нат на масата за преговори 
– позиция, която в най-го-
ляма степен се застъпва и 
от Си Дзинпин и Китай.

I стр. 4
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习近平同法国总统马克龙举行会谈
【学习进行时】5月11日上午，

国家主席习近平结束对法国、塞
尔维亚和匈牙利国事访问后乘专
机回到北京。这是一次传承友谊、
增进互信、提振信心和开辟未来
之旅。叙友情、谈合作、谋发展、
话未来……习近平主席同三国领
导人深入沟通交流，留下许多经
典瞬间和外交佳话。新华社《学
习进行时》与你一起重温。

从巴黎爱丽舍宫会谈到图尔
马莱山口“牧羊人驿站”畅谈，从
塞尔维亚大厦广场上的欢迎人
海到贝尔格莱德和平别墅的饯
别，从布达佩斯机场的鲜花到布
达王宫内庭的欢迎仪式……习近
平主席欧洲之行中的一个个生动
场景，一段段外交佳话，让人久
久难忘。

驿站畅谈
在法国，习近平主席收到了一

份来自法国总统马克龙的“特别
邀请”——访问法国西南部上比
利牛斯省。上比利牛斯省对马克
龙具有特殊意义，省会塔布是他
外祖母故居所在地，这里承载了
他难忘的童年时光。这份“特别
邀请”，显得情深义重。

当地时间5月7日，为了欢迎习近
平主席，马克龙和夫人提前抵达，
先在机场热情迎接，又到图尔马
莱山口“牧羊人驿站”迎接。

两国元首夫妇共同欣赏当地村
民表演的牧羊人之舞。在木屋内，
他们凭窗而坐，远眺群山，品当地
特色美味，论天下风云际会。

前一天，双方发表4份联合声
明，签署绿色发展、航空、农业
食品、商务、人文等领域近20项
双边合作文件。此时在春雪纷
飞、云海浩渺中，两国元首“不
打领带”沟通交流，加深彼此理
解。此情此景，与两国元首2019
年的“尼斯夜谈”、“豫园茶叙”
，2023年的“松园会晤”，一脉
相承。

此次图尔马莱山口叙谈，习近
平主席向马克龙讲起5000多年的
中华文明史，讲起中国人有着很
强的家国理念，尤其重视和珍视
国家统一，讲起中国一定能实现
中华民族的伟大复兴，是两国元
首又一次从历史和文明的高度进
行深度战略沟通。

“通过同主席先生的深入交
流，我进一步了解了中国的历史、
文化、理念和发展历程，对中
国在重要问题上的立场认识加
深。”马克龙由衷感慨。

一份法国名著书单
在法国访问期间，有一个互赠

礼品的环节。两国元首夫妇来到
一排书籍前，习近平主席对马克
龙说：“这是我要送你的一些图
书，都是中国翻译的法国小说，
中文的法国小说。”

马克龙仔细端详书单——这
是习近平主席在出访前夕提出
的，包括《九三年》《包法利夫
人》《红与黑》《高老头》《茶花
女》《三个火枪手》《约翰·克利

声呼喊两国国名，对远道而来的
贵客表示最热烈的欢迎。

这些民众从塞尔维亚各地赶
来，包括老人、儿童、青年，翘首
等待多时。习近平主席向欢迎人
群挥手示意。广场上响起雷鸣
般的掌声，欢呼声此起彼伏，经
久不息。

“我为那个场面所震撼，也深
受感动。”习近平主席在与武契
奇会谈后共见记者时，专门提到
这一幕。

欢迎“来家里”
当地时间5月8日，习近平主席

乘专机抵达布达佩斯，对匈牙利

进行国事访问。匈牙利总理欧尔
班在机场迎接，他对习近平主席
夫妇说，欢迎你们“来家里”，我
们感到极大荣光。

为了让习近平主席感到“宾至
如归”，匈方首次启用布达王宫
内庭作为欢迎仪式场地。访问期
间，习近平主席与匈牙利领导人
深入沟通交流，两国关系提升为
新时代全天候全面战略伙伴关
系。双方签署或达成一致的合作
文件18项。

临别之际，匈牙利总理欧尔班
和夫人为习近平主席与夫人彭丽
媛举行饯行活动。

两国领导人夫妇一同眺望布
达佩斯市景，多瑙河两岸的秀丽
风光尽收眼底。两国领导人临窗
而坐，看窗外云卷云舒，畅谈各

自成长经历和治国理政感想，就
共同关心的重要问题交换看法，
达成很多共识。

欧尔班向习近平介绍布达佩
斯城市历史、发展变化和规划前
景，表示中国企业为匈牙利经济
发展和城市建设作出了重要贡
献，很多中方承建项目成为两国
合作的旗舰项目和友谊象征。

习近平主席说，我在这里既感
受到布达佩斯的历史传统，又看
到了新的生机活力，加深了对匈
牙利的认知，留下了一段珍贵的
记忆。时隔15年，匈牙利取得的
发展成就令我印象深刻。

斯朵夫》等等。
习近平主席指着这些书，一本

一本地给马克龙介绍。这些书在
中国家喻户晓，同时也伴随着习
近平主席度过了青年时代，每一
本都特别有意义。

马克龙也给习近平主席准备了
一本书，1856年出版的雨果的《沉
思集》。他记得习近平主席几次
提到法国作家雨果。

互赠的礼物中还有两本书值
得一提，分别是习近平主席赠送
的1963年版的《简明法汉词典》
和马克龙赠送的1742年出版的《
汉法词典》，颇有意味。

正如习近平主席所说：中国和
法国虽然分属东西方文明，价值
理念、社会制度不同，但都重视
文明交流互鉴。双方可以和而不
同，通过对话合作，为世界的和
平和发展以及人类的进步作出新
的贡献。

万人欢迎场面
为了欢迎习近平主席，“铁杆

朋友”塞尔维亚作出了“前所未
有的特殊安排”。

当地时间5月8日，贝尔格莱德
塞尔维亚大厦，中塞两国元首在
此举行会谈。

会谈前，塞尔维亚总统武契奇
陪同习近平主席来到大厦平台。
此时，平台外的大厦广场上，友谊
的海洋沸腾起来——一万五千名
当地民众挥舞中塞两国国旗，齐

当地时间5月7日，在图尔马莱山口“牧羊人驿站”，习近平和夫人彭丽媛同马克
龙和夫人布丽吉特共同欣赏当地村民表演的具有浓郁南法风情的牧羊人之舞。

当地时间5月10日中午，国家主席习近平和夫人彭丽媛在布达佩斯
应邀出席匈牙利总理欧尔班和夫人举行的饯行活动。

当地时间5月8日上午，国家主席习近平在贝尔格莱德塞尔维亚大厦同塞尔维亚总统武契奇举行会谈。会谈
前，武契奇陪同习近平来到政府大厦平台（左图）。大厦广场上，一万五千名塞尔维亚民众挥舞中塞两国国

旗，对习近平表示最热烈的欢迎（右图）。
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аКтуално

в бЕлграД  
КИтайСКИят лИДЕр  
бЕ поСрЕщнат от 
хИляДИ СръбСКИ 
гражДанИ

И последно, но не и по 
значение, беше посещение-
то на Си Дзинпин в Бел-
град, където той беше тър-
жествено сърдечно посрещ-
нат и приветстван от граж-
даните на града. Сръбският 
президент и китайският му 
колега подписаха съвместно 
изявление за изграждането 
на общност на споделената 
съдба в една нова епоха. С 
това Сърбия се превръща в 
първата европейска страна, 
която прегръща новата ви-
зия на Си Дзинпин за ал-
тернативна и справедлива 
глобализация.

Китай и Сърбия се съ-
гласиха да задълбочат и 
развият своето стратеги-
ческо партньорство, което 
има, както икономически 

идните три години. 
Що се отнася до спора-

зумението за свободна тър-
говия между Китай и Сър-
бия, то ще влезе в сила от 
1 юли тази година, заяви 
Си Дзинпин.

С подкрепата на Ки-
тай бяха построени стоти-
ци километри магистрали 
в Сърбия, най-бързата же-
лезопътна линия в Източ-
на Европа влезе в експло-
атация, а енергийните съ-
оръжения продължават да 
се обновяват. 

Построената в Китай ви-
сокоскоростна железопътна 
линия, свързваща Белград с 
Нови Сад, е евтина и удоб-
на и съкрати предишното 
пътуване от 1,5 часа до са-
мо 36 минути.

Железопътната линия 
е част от по-амбициозен 
проект, свързващ Белград 
и Будапеща, столицата на 

Унгария, който според про- 
гнозите може да завърши 
до 2026 година. 

Водещият проект създа-
де работни места, предложи 

уникално кариерно изжи- 
вяване и обучения и позволи 
на хора като сръбския инже-
нер Александра Милосавле-
вич да „създадат наистина 

измерения, дължащи се 
на многомилиардните ки-
тайски инвестиции в бал-
канската страна, така и по-
литически и дори културен 
аспект. Си Дзинпин назова 
шест конкретни мерки за 
подкрепа на китайско-сръб-
ската общност на споделе-
ната съдба.

Китай е готов да внася 
повече качествени и отли-
чителни земеделски про-
дукти от Сърбия. Той при-
ветства увеличаването на 
директните полети между 
Белград и Шанхай, както и 
насърчава въздушните ли-
нии между Белград и Гу-
анджоу. 

Китайската страна ще 
подкрепи и близо 50 мла-
ди сръбски учени в рамките 
на програми за обмен, как-
то и 300 сръбски младежи, 
които искат да учат в да-
лекоизточната страна през 

трИтЕ вИЗИтИ  
на СИ ДЗИнпИн  
в Европа поКаЗаха, 
чЕ полИтИКата  
на „отДЕлянЕ“  
Е нЕуСпЕшна 

Трите визити на Си Дзин- 
пин в Европа категорично 
показват, че политиката на 
„отделяне“ и опитите за ра-
зединяване на КНР, ЕС и 
Сърбия, са неуспешни. 

Европейският бизнес, а 
и по-разумните и рацио-
нални европейски полити-
ци осъзнават, че отделяне-
то от Китай и „намалява-
нето на риска“ ще означа-
ват само социо-икономи-
чески сътресения за стра-
ните им, докато обратно-
то, засилването на сътруд-
ничеството, ще донесе бла-
годенствие. 

Има сериозни опити за 
разединяване на Китай и 
Европа, но днес те не из-
глеждат реалистични и не 
се възприемат от европей-
ската бизнес общност. 

Освен това, в Европа се 
появяват все по-често гласо-
ве на разума като лидерите 
на Унгария и Сърбия, кои-
то търсят взаимноизгодно 
сътрудничество и диалог, а 
не противопоставяне, вклю-
чително и с Китай. 

В този все по-глобали-
зиран свят, тези две край-
ни точки на Евразия ста-
ват все по-взаимосвързани 
и не могат една без друга.“

добри приятели с мои- 
те китайски колеги“.

Двустранната търговия 
между Сърбия и Китай от 
своя страна, е скочила от 
596 милиона долара през 
2016 г. до 4,35 милиарда до-
лара през 2023 г. и Китай 
стана най-големият източ-
ник на преки инвестиции 
за сръбската държава през 
2022 г. според официални 
данни.

След проведените разговори китайският президент Си Дзинпин и унгарският министър-председател Виктор Орбан  
се срещат съвместно с пресата

Китайският председател Си Дзинпин беше тържествено посрещнат в Белград и  
приветстван от десетки хиляди сръбски граждани

Председателят  Си Дзинпин и Александър Вучич
подписаха съвместно изявление за изграждането на общност 

на споделената съдба в една нова епоха

I стр. 2
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Бум на новите работни места в Китай, подхранван 
от технологиите и персонализацията

Китайската компания за електромобили Zeekr 
направи впечатляващ дебют на Нюйоркската борса

К

К

итайските мла-
дежи амбициоз-
но се възполз-
ват от тези но-
вовъзникващи 
възможности за 

професионална реализация. 
В новите модерни сектори 
младите специалисти вече 
все по-лесно намират ра-
бота, като възникват нови 
популярни професии като 
AI архитект или инженер 
по машинно обучение. Ос-
вен това работните места в 
свързани сектори също се 
увеличават, като например 
домакин за домашен пре-
стой и медицинска сестра 
за домашни любимци, осо-
бено като се има предвид 
интензивната конкуренция 
на пазара на труда.

Виртуалният архитект - 
професия, използваща ал-
горитми на изкуствен инте-
лект за изграждане на свят 
във виртуалното простран-
ство, е ново занимание, чес-
то свързано с индустрия-
та за разработване на ви-
део игри. Тя е посветена на 
предоставянето на потапя-
щи преживявания за игра-
чите, киноманите и потре-
бителите на виртуална ре-
алност. 

Един такъв млад инже-
нер е Уан Дзин, който е за-
вършил висше образование 
специалност игрално и раз-
влекателно изкуство. Той 

итайската мар-
ка електромоби-
ли Zeekr направи 
впечатляващ де-
бют на Нюйорк-
ската фондова 

борса в петък, като акции-
те й започнаха с почти 24 
процента по-високо цената 
на първоначалното публич-
но предлагане от 21 щатски 
долара за акция и затвориха 
при 28,26 долара. През це-
лия ден цената на Zeekr про-
дължи да се покачва, дости-
гайки връх от 29,32 долара 
за акция. Имаше временни 
колебания през целия ден, 
но общата тенденция беше 
положителна.

Това листване предста-
влява първото голямо на-
влизане на пазара в Съедине- 

е сравнително новодошъл 
млад талант в тази област, 
но е много уверен в перс-
пективите на работата си. 
„Тази технология има огро-
мен потенциал и мога да я 
използвам, за да представя 
целия свят.“

Виртуалните архитекти 
също могат да изграждат 
различни сценарии онлайн, 
задоволявайки изисквания-
та на клиентите. Нуждите 
от онлайн 3D заседателни 
зали, онлайн пресконфе-
ренции, онлайн изложби и 
виртуални музеи се увели-
чават буквално всеки ден, 
като все повече сектори на 
реалната икономика и со-
циалния живот се обръщат 
към технологиите, за да въ-
ведат една по-модерна ат-
мосфера на своите процеси.

Уан казва, че се надява 
повече хора да се присъе-
динят към него в превръ-
щането на въображението 
на виртуалния свят в реал-
ни продуктивни сили.

Подобно на виртуалния 
архитект, други нови про-
фесии, използващи цифро-
ви технологии, набират все 
по-голяма популярност. От 
такива възможности се въз-
ползват особено младите 
специалисти, за които е ва-
жно гъвкавостта и обеща-
ващите перспективи.

Данните разкриват още, 
че професиите в областта 

През последните години, наред с бързото развитие на 
цифровите технологии, в Китай се отбелязва и силно 
разширяване на категориите на труда. Все повече 
нови видове професии се появяват и в официалната 
класификация на страната, които играят ключова роля за 
икономическия живот и пазара на труда, като увеличават 
възможностите за заетост. Националната класификация на 
професиите, публикувана през 2022 г., показа, че в Китай 
има 1639 идентифицирани професии, със 158 повече от 
нивото на този показател през 2015 г., а цели 6% от тях са 
свързани с цифровите технологии.

този начин гарантират, че 
са квалифицирани да участ-
ват ефективно на новия па-
зар на труда.

Доклад, публикуван съв-
местно от Факултета за 
национално развитие на 
Пекинския университет и 
платформата за намиране 
на работа „Джаопин“ през 
юли 2023 г. разкрива, че 
пазарът на труда в Китай 
не се е адаптирал напълно 
към бума в сферата на из-
куствения интелект. 

В същото време обаче 
някои професии в сфери ка-
то маркетинг, финанси и се-
кретарска работа вече за-
почват да понасят сериозен 
удар поради специфичното 
бързо развитие на техноло-
гията именно в тези посо-
ки. „Стабилната заетост не 
означава да работиш една и 
съща работа за цял живот, а 
означава да можеш да вър-
виш в крак с времето и не-
прекъснато да се възполз-
ваш от възможностите“, ко-
ментира Чън Юн.

места са услуги като чис-
тене и подреждане вкъщи, 
готвене от врата на врата и 
разходки на кучета. 

Например, с влизането 
в сила на Закона за насър-
чаване на семейното обра-
зование, новата професия 
учител по семейно образо-
вание е добавена към на-
ционалната класификация 
на професиите. 

Наблюдателите прогно-
зират, че тези нови форми 
на заетост ще създадат по-
вече от 1 милион работни 
места, след като бъде опре-
делен индустриалният стан-
дарт в различните нововъз-
никващи сфери.

Освен това наблюдате-
лите напомниха на младите 
хора, че такива нови работ-
ни места идват с по-висо-
ки изисквания за интердис-
циплинарни знания и уме-
ния. Бързоразвиващите се 
нови технологии са стимул 
за китайските младежи да 
подобрят професионални-
те си способности, като по 

на нововъзникващите ви-
соки технологии привличат 
все по-голям брой висшисти 
през 2023 г. В това отноше-
ние доминират интелигент-
ното производство, генери-
раното от AI съдържание и 
опциите за големи модели 
на изкуствен интелект. 

„Дигиталната индустрия 
се вписва добре с интереси-
те и личните занимания на 
младите хора, като по този 
начин предлага повече сво-
бодни работни места, които 
отговарят на техните очак-
вания за заетост“. Това ко-
ментира Чън Юн, директор 
на Службата за изследва-
ния в областта на заетост-
та и предприемачеството 
към Китайската академия 
по труда и социалното оси-
гуряване.

През последните години 
също така се появиха го-
лям брой професии в сфе-
рата на услугите, целящи 
да задоволят персонализи-
раните изисквания на хо-
рата. Такива нови работни 

ните щати от базирана в Ки-
тай компания от 2021 г. на-
сам. Успешното пласиране 

на Zeekr отразява амбиция-
та му да се отличи в конку-
рентната среда на китайски 

производители на електро-
мобили, борещи се за уве-
личен пазарен дял в Европа.

Средно първоначални-
те публични предлагания 
с приблизително такъв раз-
мер са нараснали с 29 про-
цента при дебюта си тази 
година, според данни на 
Dealogic.

„Капиталовите пазари в 
Ню Йорк са много благо-
приятни за нови енергийни 
превозни средства. Zeekr е 
глобална марка и изборът 
да се листне в Ню Йорк 
допълнително демонстри-
ра нейните глобални въз-
можности“, каза главният 
изпълнителен директор на  
Zeekr Ан Цунхуей, който е 
и президент на компания- 
та-майка „Дзили“ (Geely 

Holding Group).
Zeekr постигна забеле- 

жителни резултати, въпре-
ки че е сравнително млад 
стартъп. През април тя обя-
ви, че в някои региони на 
Китай продажбите й над-
хвърлят тези на Model Y 
и Model 3 на Tesla. През 
първите четири месеца на 
2024 г. компанията е дос-
тавила 49 148 автомобила, 
отбелязвайки впечатляващ 
ръст от 111 процента на го-
дишна база.

Освен това Zeekr пече-
ли от връзката си с „Дзи-
ли“, който е основен играч 
в китайската автомобилна 
индустрия. Самата Zeekr бе 
създадена през март 2021 г., 
като се стреми да се конку-
рира с компании като BYD.
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Синдзян работи за висококачествено развитие 
на каузата за правата на човека в стремежа към 
модернизация на Китай

т 7 до 9 май ки-
тайският премиер  
Ли Цян направи  
инспекционна оби- 
колка в Синдзян- 
уйгурския авто-

номен регион, където под-
черта, че Синдзян трябва да 
работи за подобряване на 
благосъстоянието на хора-
та и насърчаване на дълго-
срочна стабилност, като съ-
щевременно се стреми към 
висококачествено развитие.

Отбелязвайки, че Синд-
зян насърчава изграждане-
то на централната зона на 
Икономическия пояс на Пъ-
тя на коприната, Ли Цян ка-
за, че той трябва да се свър-
же по-добре с вътрешните 
региони по маршрута и да 
се оформи като плацдарм 
за отваряне на запад.

След като разбра, че броят  
на чуждестранните посети-
тели на Синдзян се е уве-
личил значително след при-
лагането на безвизовата по-
литика, премиерът подчер-
та, че е от особено значение 
международният обмен да 
бъде засилен в областта на 
търговията, образованието, 
медицинските грижи, кул-
турата и туризма.

Ли Цян посети местни  
компании и установи, че 
Синдзян трябва да подкрепи 
развитието на конкурент-
ни индустрии, които се въз-
ползват от местните силни 
страни като енергия, обра-
ботка на селскостопанска 
продукция и производство 
на оборудване. Той поиска 
от местните власти да по-
вишат заетостта и доходи-
те на хората и да насърчат 
единството между всички 
етнически групи.

Ли Цян също така при-
зова Синдзян да издигне 
цялата работа на по-висо-
ко ниво и да даде по-голям 
принос за цялостното раз-
витие на страната.
от известно време Синдзян-
уйгурския автономен регион 

е непрекъснат повод  
за определени политически 

сили да разпространяват 
твърде много лъжи и 

възпроизвеждат твърде 
много невярна  

информация по света. 
За това говори неотдавна 

членът на Политическото 
бюро на Централния коми-
тет на ККП и министър на 
външните работи Уан И по 
време на Мюнхенската кон-
ференция по сигурността. 
Той изнесе основна реч и 
отговори на въпроси по вре-
ме на сесията „Разговор с 
Китай“, като осъди заблу-
дите относно така нарече-
ния „геноцид“ и „принуди-
телен труд“ в Синдзян.

Уан И каза, че така на-
реченият „геноцид“ е голя-
ма лъжа. От създаването 

Изглед към Китайско-Казахстанския център за международно 
сътрудничество в Хоргос, Синдзян 

Момент от посещението на чуждестранни дипломати  
в Международния капалъ чарши в Урумчи, 30 март 2021 г.

Мостът Синдзян Годзъгоу е важен център на 
китайския проект „Един пояс, един път“ 

и свобода на работа?“ По-
добно обвинение на Китай 
по същество цели да отне-
ме работните места на уй-
гурите и да направи про-
дуктите им непродаваеми. 
Що за хуманитаризъм е то-
ва? Що за спазване на пра-
вата на човека е това? За 
да се разбере каква е исти-
ната, Уан И препоръча все-
ки да отиде в Синдзян и да 
се убеди сам. Той каза, че 
Синдзян е отворен за при-
ятели от цял свят и привет-
ства хората да отидат там и 
да видят сами. Онези, които 

на Синдзян-уйгурския ав-
тономен регион население-
то на уйгурите е нараснало 
от над 3 милиона до повече 
от 12 милиона днес. Сред-
ната продължителност на 
живота на хората от всич-
ки етнически групи в Синд-
зян се е увеличила от 30 го-
дини на 75,6 години. Нари-
чайки тези факти най-до-
брото доказателство за за-
щита на правата на чове-
ка, Уан И каза, че свобо-
дата на религиозната вяра 
на всички етнически групи 
там е добре защитена, цити-
райки примери, че мюсюл-
маните се радват на доста-
тъчно религиозни обекти и 
правителството е финанси-
рало ремонта и поддръжка-
та на джамиите. Правител-
ствените документи и табе-
лите на магазините са дву-
езични, а езиците и култу-
рите на различни етниче-
ски малцинства, включи-
телно уйгурите, са защите-
ни и предадени.

Говорейки за така наре-
чените обвинения в „прину-
дителен труд“, Уан И каза, 
че подобни обвинения мо-
гат лесно да бъдат измис-
лени, за да се очернят дру-
ги. Той попита: „Нямат ли 
уйгурите право на работа 

О

и да се обединят в защи-
тата на единствената оби-
таема планета за човешки 
същества. Това е глобална-
та перспектива на Китай и 
целта на китайската дипло-
мация.

За грижите и вниманието, 
което ККп обръща на 

развитието на Синдзян-
уйгурския автономен регион 
свидетелства и издадената 
през декември 2023 г. Синя 
книга за човешките права и 

правната защита на Синдзян.

Това е първата книга, 
ръководена от учени, коя-
то разглежда правата на чо-
века и правната защита на 
Синдзян, както и бъдещите 
насоки на хората в Синдзян 
от академична гледна точ-
ка, която е новаторска, ка-
за Чан Дзиен, директор на 
Центъра за изследване на 
човешките права в Универ-
ситетът Нанкай пред Global 
Times на Конференцията за 
споделяне на идеи и исто-
рии през 2023 г.: Насърчава-
не на висококачествено раз-
витие на каузата за правата 
на човека в Синдзян в стре-
межа към модернизация на 
Китай, където беше пред-
ставена за първи път Си-
нята книга.

са били в Синдзян, неза-
висимо от техния религи-
озен или етнически произ-
ход, всички имат съгласни, 
че това, което са видели и 
чули, е напълно различно 
от това, което са прочели 
от западните медии.

Уан И каза, че бързото 
развитие на Китай е причи-
нило дискомфорт и безпо-
койство сред някои власти, 
затова и са измислени по-
добни лъжи за Синдзян, за 
да причинят смущения и по 
този начин да предотвратят 
развитието и съживяването 

на Китай. Но Китай има 
право да се развива. Похо-
дът към модернизация на 
1,4 милиарда души ще бъ-
де огромен напредък за чо-
вешката цивилизация. Фор-
мирането на ултра голям 
пазар на Китай също ще 
предостави нови възмож-
ности за развитие на всич-
ки страни и ще помогне на 
света да постигне общо раз-
витие и просперитет. Прези-
дентът Си Дзинпин подчер-
та, че човечеството живее 
в едно и също глобално се-
ло и всички страни са като 
пътници на борда на един и 
същи кораб, които споделят 
една и съща съдба. Всички 
страни трябва да се издиг-
нат над различията, да из-
градят общност със споделе-
но бъдеще за човечеството 
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Пасторалните пасища на Цинхай са идеални 
за създаване на поезия

орпал Гял чес-
то се губи в кра-
сивите гледки 
на езерото Цин-
хай. Тук има ле-
тящи водни пти-

ци, пулсиращи синьо-зелени 
вълни и виещите се стада 
овце, които изглеждат като 
перли, разпръснати по ли-
вадите. Норпал е пастир и 
поет от провинция Цинхай. 
63-годишният мъж живее в 
село Йермо в окръг Ганка в 
тибетската автономна пре-
фектура Хайбей, която се 
намира до езерото Цинхай - 
най-голямото вътрешно со-
леноводно езеро в страната. 
Той всяка сутрин тръгва с 
книга, таблет и чанта с фо-
тоапарат, преметнати през 
рамо. Следвайки кроткия 
ритъм на стадото, той се на-
сочва към зимното пасище 
недалеч от дома си, за да за-
почне деня на паша и писа-
не на поезия край езерото, 

Н
заболяване. „Когато останах 
вкъщи ме обхвана мрачно 
чувство. Често гледах за-
маяно овцете по ливади-
те, исках да кажа нещо, но 
бях единственият в това ог-
ромно пространство“, спом-
ня си Норпал Гял. „Тогава 
си помислих, че ще опиша 
промените във всяко стрък-
че трева и всяка капка роса 
чрез стихове. Едно от тези 
стихотворения гласи след-
ното: През лятото ярките 
цветя разцъфват в небето, а 
през есента семената стават 
пълни. Белите одежди, уши-
ти през зимата, пролетни-
ят вятър отнася като пода-
рък“, споделя поетът.

Норпал Гял не само ула-
вя наблюденията на ежедне-
вието в поезията си, но и 
документира промените в 
собствения си живот и род-
ния град. През 2010 г. шест-
членното му семейство се 
премества в нов дом. Въпре-
ки че вече не зависят един-
ствено от пастирството, той 
държи на този начин на жи-
вот, тъй като вярва, че пас-
тирството е източникът му 
на вдъхновение за поезия. 
До момента Норпал Гял е 
написал повече от 200 сти-
хотворения. През юни ми-
налата година издателство 
„Цинхай“ публикува тре-
тата му стихосбирка, коя-
то е равносметка за девет-
годишния му труд.

Според Гюмей Дордже, 
заместник-председател на 
Асоциацията на писатели-
те от Цинхай, Норпал Гял 
преодолява границите на 
поезията вече повече от 40 
години, изразявайки раз-
мислите си за живота със 
смесица от тихо съзерца-
ние и проницателен език. 
Той не е единственият, кой-
то се занимава с поезия в 
района на езерото Цинхай. 
Местните пастири разказ-
ват, че често си пеят сти-
хове по време на почивки-
те, докато стадата им па-
сат. През юни миналата го-
дина в окръг Гангка започ-
на двугодишният поетичен 
фестивал на езерото Цин-
хай, който привлича 80 по-
ети от Китай и чужбина 
в търсене на вдъхновение.

Според Медруп, замест-
ник-председател на провин-
циалната федерация на ли-
тературните и художестве-
ните кръгове в Цинхай и 
председател на асоциация-
та на писателите в Цинхай, 
бързото развитие на селски-
те писатели в Цинхай е на-
сърчило и обединило твор-
ческата енергия за създава-
нето на произведения, пос-
ветени на темата за ожи-
вяването на селските райо-
ни през последните години. 
Творбите на поетите отра-
зяват красивите сцени на 
хармонично съжителство 
между човека и природа-
та в провинцията, допъл-
ва Медруп.

В Китай активно се развива къмпинг 
индустрията

настъпването на 
пролетта към-
пингуването с 
палатки наби-
ра все по-голя-
ма популярност 

сред китайските туристи,  
People‘s Daily онлайн.  За да 
задоволи напълно нужди-
те на любителите на към-
пинга, днес пазарът пред-
лага широка гама от мо-
дерно оборудване и услу-
ги за този вид активен ту-
ризъм: палатки под наем, 
бързо сглобяеми автома-
тични палатки и много 
други възможности.

Според данни от ки-
тайски пазари, от март на- 

nсам продажбите на палат- 
ки за къмпинг са се уве-
личили с 240%, мобилни 
душове със 150%, а палат-
ки с балдахин – със 700%.

Провинцията Дзейдзян 
е основната база за произ-
водство на палатки в Ки-
тай. Джу Йелай – собстве-
ник на магазин за стоки на 
открито в Джиу Сити, от-
беляза, че броят на поръч-
ките се е увеличил с пове-
че от 20%, а работната си-
ла се е увеличила от 30 на 
повече от 70 души.

Палатките с уникален 
дизайн и отлично съотно-
шение цена-качество са по-
пулярни сред начинаещите, 

С
докато високотехнологич-
ните палатки, които могат 
да се адаптират към раз-
лични климатични и ге-
ографски условия, са из-
борът на запалените към-
пингуващи.

Според Джу Йелай към- 

пингът изненадва с разно-
образието от места и усло-
вия: това е не само почив-
ка сред природата, но и по-
чивка на морския бряг, на 
планински върхове, сред 
дивата природа и дори в 
екстремни условия.

което е наречено „люлка на 
поезията“.

„Подобно на музика-
та и живописта, поезия-
та е форма на изразяване“, 
казва Норпал Гял. „Когато 
чувствате, че животът е тру- 

ден, четете поезия. Когато 
ви омръзне да пасете ста-
дата, четете поезия“. Той от 
дете обича да чете, особено 
книги за философия и исто-
рия, и казва, че любовта му 
към четенето и разбирането 

на живота разцъфтява, след 
като прочита „Бездомни 
птици“ – сборник със сти-
хове на индийския писател 
Рабиндранат Тагор.

Норпал е принуден да 
напусне училище поради 

Нови правила за защита на 
китайските потребители в интернет 

окументът „Правила за 
прилагане на Закона за за-
щита на правата на потре-
бителите на Китайската 
народна република“, кой-
то беше публикуван в Ки-

тай през март тази година, подроб-
но описва мерки, насочени към ре-
шаване на проблеми, свързани с он-
лайн потреблението, съобщиха  от 
Държавната администрация за ре-
гулиране на пазара.

Документът, който ще влезе в си-
ла на 1 юли 2024 г., има за цел ос-
новно да гарантира спазването на 
закона за защита на правата и ин-
тересите на потребителите, съобщи 
агенция Синхуа. 

Тъй като броят на онлайн пот- 

ребителите и обемът на продажби-
те на дребно на стоки в Китай на-
растват, броят на жалбите и запит-
ванията в тази област също се е уве-
личил през последната година, въз-
лизайки на 56% от общия им брой, 
каза на пресконференция Лиу Джун, 
заместник-ръководител на отдела.

Новите разпоредби предвиждат, 
че бизнес субектите не трябва да 
фалшифицират информация за тран-
закции или оперативна статистика. 
Освен това е забранено фалшифи-
цирането или прикриването на по-
требителски оценки, насърчаването 
на пакетни продажби или участие-
то в ценова дискриминация с помо-
щта на големи данни. 

Правилата също така предвиждат 

стандартизиране на автоматично-
то подновяване на абонаментите и 
осигуряване на безусловно връща-
не на стоките.

В следващия етап Държавната ад-
министрация за регулиране на паза-
ра ще си сътрудничи със съответни-
те отдели за решаване на проблеми, 
които могат да възникнат при он-
лайн потреблението, и ще продъл-
жи да оптимизира средата в тази об-
ласт, подчерта Лиу Джун.

Към края на 2023 г. в Китай има 
повече от 900 милиона онлайн ку-
пувачи, като според официални дан-
ни продажбите на дребно предста-
вляват 27,6 процента от общите про-
дажби на дребно на потребителски 
стоки в страната.

Д

общество
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ровинция Хай-
нан се състои 
от едноимен-
ния остров Хай-
нан и различни 
по-малки остро-

ви в Южнокитайско море. 
Общата й площ е 33 920 кв. 
км, от които остров Хайнан 
е 32 900 кв. км, а останала-
та част е съставена от над 
200 острова, разпръснати в 
три архипелага: Джонша, 
Сиша и Нанша.

В провинция Хайнан има 
десет големи града и десет 
окръга. Хайкоу – столицата 
на провинцията, се намира 
на северното крайбрежие на 
остров Хайнан, докато град 
Саня и околностите му, кои-
то са много известна турис-
тическа дестинация, са по 
южните брегове. 

През 2020 г. китайското 
правителство обяви широ-
комащабен план за превръ-
щането на цялата островна 
провинция в пристанище за 
свободна търговия с цел да 

П

Точният превод на думата Хайнан означава “южно от морето”. 
Така се нарича и островът, който е най-южната провинция на 
Китай (заедно с още около двеста малки острова). Една територия, 
приблизително колкото третина от България, разделена от материка 
с плиткия и тесен проток Цьонджоу. 
В продължение на векове Хайнан е бил част от провинция 
Гуандун, докато през 1988 г. островът не става основна част от 
новосъздадената провинция Хайнан. 

до напълно тропически, 
единствено в северна част 
на Хайнан, включително 

Хайнан – предпочитана туристическа 
дестинация на китайския бряг

се превърне в най-голямо-
то пристанище за свободна 
търговия в света до 2035 г. 

Климатът на Хайнан 
варира от субтропичен 

Залива на град Саня

Хайнан има над 1500 кв. км тропическа гора

6687 вида растения, живот-
ни и гъби на остров Хайнан. 
остров хайнан за първи път 

се споменава в писмени 
китайски документи 

още 110 г. пр. н. е., когато 
династията Хан създава там 
военен гарнизон, командван 
от генерал Лу Боде. 

Освен китайци тук жи-
веят и хора от етноса ли – 
най-ранните обитатели на 
Хайнан. Те се смятат за по-
томци на древни племена от 
континента, които се засел-
ват на острова преди някол-
ко хиляди години.  

Икономиката на хайнан 
до края на осемдесетте го-
дини на миналия век е пре-
димно селскостопанска и 
повече от половината от из-
носа на острова се е падала 

столицата на острова – 
Хайкоу, има влажен суб-
тропичен климат. 

Хайнан има над 1500 ква-
дратни километра тропи- 

ческа гора, в която могат да 
се намерят повече от 4600 ви-
да растения и повече от 570  

вида животни. Базата дан-
ни за наблюдение iNaturalist.
org през 2024 г. е изброила 
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на селскостопански проду-
кти. Издигането на Хайнан 
до статут на ниво провин-
ция (1988) обаче е придру-
жено от определянето му 
като най-голямата „Специ-
ална икономическа зона“ 
на Китай, като намерение-
то е да се ускори развитие-
то на изобилните ресурси 
на острова.

Благодарение на тропи-
чески климат в Хайнан се 
отглежда много ориз в се-
вероизточните низини и в 
южните планински доли-
ни. Водещи култури са съ-
що и кокосови орехи, па-
лмово масло, тропически 
плодове (включително ана-
нас, при което Хайнан е 
водещ производител в Ки-
тай), черен пипер, кафе, 
чай, кашу, захарна тръс-
тика и значително коли-
чество каучук. Домашните 
селскостопански животни 
включват главно кози, кра-
ви, биволи, пилета, гъски 

степен е ограничено до пре-
работката на неговите ми-
нерални и селскостопан-
ски продукти, особено ка-
учук и желязна руда. От 
50-те години на миналия 

на титан, манган, волфрам, 
боксит, молибден, кобалт, 
мед, злато и сребро. 

Има големи запаси от 
лигнитни въглища и пе-
трол, от шистови скали и 

и патици. 
В Хайнан има залежи 

на повече от 30 различни 
природни изкопаеми. От тях 
най-важната е желязната 
руда, следвана от залежите 

Столичният град Хайкоу 

Гробницата на Хай Жуей

В Хайнан има скали с 
всякакви размери и форми, 
които си имат собствени 
имена. Най-известната скала  
е Нантиениджу   

108-метрова статуя на Гуанин, 
будистката богиня  
на милостта

Туристическият рай – остров Феникс

чест на петима служители 
на династии Тан (618 – 907) 
и Сун (960 – 1279). 

Друга забележителност 
е старият форт Сиуин по-
строен през 1891 г., за да за-
щитава Югоизточния реги-
он на Китай по време на 
Китайско-френската война. 
Петте големи оръдия все 
още са непокътнати и мо-
гат да се разгледат на място. 

Гробницата на Хай Жуей 
е също ключов национален 
обект, защитен паметник на 
културата. 

Другите атракции  
на остров хайнан 

включват остров Феникс 
– изкуствено образуван в 
залива Саня, Островът на 
маймуните, плажът Йалон 
(Yalong Bay) дълъг близо 7 
км, пещерата Лоби и храма 
Наншан, будистка културна 
зона, включваща 108-метро-
ва статуя на Гуанин – бо-
гиня на милостта.

нации в съвременен Китай. 
Хайнан се радва на из-

ключително чист въздух и 
много слънчеви дни, съче-
тани със соления дъх на 
морето. 

Десетилетия наред про-
винция Хайнан има репу-
тацията на девствена земя, 
до голяма степен недокос-
ната от индустриализация-
та и дори и днес там има 
относително малко фабри-
ки и заводи в провинцията. 
В същото време туризмът 
играе важна част в иконо-
миката на Хайнан до го-
ляма степен благодарение 
на прекрасните тропиче-
ски плажове и буйни гори. 

Столичният град  
на островната  

провинция – хайкоу 
е с население от близо един 
милион жители (към 2013), 
което го прави най-големия 
град на острова. Разполага 
с пристанищна и риболовна 

база. В града са добре раз-
вити хранително-вкусовата, 
чаената, каучуковата и ко-
зметичната индустрия. 

Градът е известен със 
своите исторически забе-
лежителности като храма 
на Петте длъжностни ли-
ца – всъщност пет отдел-
ни постройки, издигнати в 

век в района на Хайкоу се 
произвеждат машини, сел-
скостопанско оборудване 
и текстил за местна кон-
сумация. 

Със своето месторазпо-
ложение, провинция Хай-
нан се очертава като една 
от предпочитаните туристи- 
чески и курортни дести- 

значителни крайбрежни на-
ходища на нефт и приро-
ден газ. Девствените гори 
във вътрешността на остро-
ва съдържат повече от 20 
търговски ценни вида дър-
вета, включително тиково 
и сандалово дърво. 

Индустриалното разви- 
тие на Хайнан до голяма 



10 днесКитай
17 – 23.5.2024

ГеополитиКа

СтъПКА ПО СтъПКА Се ОВлАДяВА Пътят 
КъМ луНАтА, ЗА ДА МОГАт тАйКОНАВтИте ДА 
ОСъщеСтВят ПИлОтИРАН ПОлет С КАцАНе

Проф. Нако СТЕФАНОВ,  
доктор на философските  
науки и доктор по история,
преподавател в катедра 
“Езици и култури на Източна 
Азия” в СУ “Св. Климент 
Охридски”

Китай в кратки срокове стана третата 
космическа сила в света

Не се сбъднаха прогнозите на 
западни политици, че Китай ня-
ма да може да постигне набеляза-
ните високи темпове на икономи-
ческо развитие през 2024 г. Още в 
първото тримесечие икономиката 
на страната отново учуди света, 
като отбеляза ръст от 5,3 процен-
та. В тази благоприятна обста-
новка на 24 април китайците от-
белязаха своя Национален ден на 
космонавтиката с внушителни ре-
зултати. Мнозина учени в Пекин и 
в други страни посочиха, че Китай, 
който вече е третата космическа 
сила в света, е успял да постигне 
този връх благодарение на бурно-
то комплексно развитие на иконо-
миката, науката и новите техно-
логии. Анализаторът проф. Нако 
СТЕФАНОВ коментира за в. „Ки-
тай днес“ как въпреки политика-
та на възпиране на САЩ и други 
западни страни срещу Китай се из-
вършва бързото следковидно въз-
становяване на страната и раз-
каза за големите китайски пости-
жения в изучаването и овладява-
нето на Космоса.  

– Г-н професор, като говорим 
за овладяването на Космоса, не е 
ли това едно от най-убедителни-
те доказателства за комплексния 
прогрес на най-голямата азиатска 
държава в икономиката, в наука-
та и в новите технологии?

– Трябва на първо място да под-
чертаем, че Китай постигна ог-
ромни успехи в Космоса, като в 
кратки срокове успя да стане тре-
тата космическа сила в света. 

Пътят на КНР към звездите за-
почва през 1956 г., когато е създа-
дена 5-ата академия на Министер-
ството на отбраната, провеждаща 
изследвания и разработки по ракет-
на тематика. Оттогава са минали 
над 60 години, през които китайска-
та тайконавтика, както се нарича 
космонавтиката в Китай, минава 
нелек, но славен път. 

Китайската космическа прог- 

рама се изпълнява успешно в мно-
го посоки.

– Как китайското правителство 
формулира целите и задачите на 
космическата програма на стра-
ната?

– Официалният план на КНР 
за развитие на космонавтиката 
включва: 
 Повишаване на разбирането и 
знанията за Земята и Космоса. 
 Използване на космическото 
пространство за мирни цели. 
 Насърчаване на цивилизация-
та и социалното развитие в пол-
за на цялото човечество. 
 Решаване на проблеми на иконо-
мическата структура, научно-тех-
ническото развитие, националната 
сигурност и социалното развитие. 
 Повишаване на научната осведо-
меност на китайските граждани. 
 Защита на националните инте-
реси и права на Китай. 
 Нарастване на националната 
мощ.
– Бихте ли разказали за разви-

тието в Китай на научните и про-
изводствените сектори, свързани с 
развитието на изследването и овла-
дяването на Космоса?

– Да започнем с това, че Китай 
разполага с няколко десетки науч-
ни и производствени предприятия 
в космическата индустрия. Има че-
тири космодрума: Дзиуцюен, Си-
чан, Тайюен и Уънчан. Страната 
притежава третия по големина в 
света флот от космически кораби 
за космическо наблюдение, както 
и мрежа от наземни радарни стан-
ции за проследяване, включително 
извън неговата територия – в Нами-
бия, Кирибати и други. Има собст-
вена национална глобална система 
за спътникова навигация „Бейдоу“. 
Китай създаде преди няколко го-
дини единствената самостоятелна 

в Космоса, като по този показател 
китайците са на първо място в све-
та. В Китай даже се появи и успеш-
но се развива частна космонавти-
ка. През януари 2024 г. китайска-
та частна компания LandSpace за-
върши серия от тестове на мета-
новата ракета за многократна упо-
треба. Според компанията ракетата 
ще започне комерсиална експлоа-
тация през 2025 г., като всяка ра-
кета ще може да се използва по-
не 20 пъти, което ще намали раз-
ходите за изстрелване с 80 – 90%.

Китай стана космическа сила 
след СССР, САЩ, Великобритания 
и Франция още в миналото, когато 
бе изстрелян първият китайски кос-
мически спътник. Този спътник – 
„Дунфан Хун 1“ (Изтокът аленее 1)  
излезе в орбита през 70-те години 
на миналия век. Първият тайко-
навт Ян Лиуей, сега генерал, изле-
тя с кораба „Шънджоу“ (Вълшеб-
на лодка).

Но всъщност първият китаец 
в Космоса е с американско граж-
данство. Но той се води астронавт, 
а Ян Лиуей е първият тайконавт. 
Руските се наричат космонавти, а 
американските – астронавти. 

Сега Китай след СССР, САЩ и 
ЕС започна изследване на Марс. 
Китайците изпратиха там мар-
соход, който още работи. Китай 
изпрати и луноход на обратната 
страна на Луната и през 2030 г. 
планират да изпратят и хора на 
Луната.

Китай прие решение заедно с Ру-
сия да построят лунна станция, коя-
то да обиколя в орбита. През 2007 г.  
е изстрелян първият китайски из-
куствен спътник на Луната „Чанъ 1“  
(това е името на митологична же-
на, живееща според китайските ми-
тове на Луната). Стъпка по стъп-
ка Китай започва да овладява пътя 

към Луната, за да могат тайкона-
вти да извършат пилотиран полет 
с кацане там.

Овладяването на Космоса е ед-
на от най-високите научни области. 

(Продължение от миналия брой)

Самостоятелно 
създадената от 

Китай многомодулна 
космическа станция, 
наречена “Тиенгун-1” 

(Небесен дворец), 
работи успешно 
в Космоса, като 

екипажите и се сменят 
на всеки шест месеца. 
Тайконавтите на борда 

на станцията работят 
по амбициозната 

космическа програма 
на Китай, която цели да 

отведе хора на Луната 
до 2030 година.

многомодулна космическа стан-
ция, наречена “Тиенгун-1” (Небе-
сен дворец).

За миналата 2023 г. страната 
има най-много успешни пускове 

Китай днес става една от най-ви-
сокоразвитите страни в овладя-
ването на Космоса, особено след 
създаването на собствена косми-
ческа станция. Вече е трудно да 
се каже коя от трите държави, Ру-
сия, САЩ или Китай, е по-напред 
в тази област. 

Скоро общата Международна 
космическа станция (МКС) на Ру-
сия, САЩ, Япония и ЕС, създадена 
със съвместни усилия през 1998 г., 
ще бъде закрита и китайската кос-
мическа станция ще остане един-
ствена в Космоса. 

По-нататък във времето се 
предполага изстрелването на Ин-
дийска космическа станция, както 
и няколко частни такива – амери-
канските „Орбитален риф“ и Axiom 
Space. Но така или иначе, не е из-
ключено в един период в Космо-
са да остане да функционира един-
ствено китайската станция “Ти-
енгун 1”.

Важно е да се отбележи, че 
Пекин сега предлага сътрудничест-
во с други страни и международ-
ни организации в използването на 
китайската станция. 

Освен това китайците, заедно с 
Русия, се готвят да създадат лун-
на космическа станция, което ще 
бъде стъпка към овладяването на 
Луната и по този начин ще се съз-
даде орбитална групировка. 

Известно е, че през 1967 г. САЩ 
обявиха и показаха телевизионно, 
че американски астронавти пър-
ви са кацнали на Луната. Но има 
много големи съмнения, че това 
реално се е случило. Затова гово-
ри и фактът, че сега се оказва, че 
американската космическа аген-
ция НАСА неизвестно как е загу-
била целия комплект от снимки, 
направени на Луната.

Любомир МИХАЙЛОВ
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фантастиКа

Технологиите и иновациите в научната 
фантастика са един добър мисловен експеримент 
за реалното развитие на сектора в бъдеще

Л
иу Цъсин, носител  
на наградата „Хю-
го“, най-прести- 
жната награда за  
научнофантастич-
на литература, из-

вестен още и като бащата 
на научната фантастика, ръ-
ководи дискусионен панел, 
в който известни автори 
фантасти споделиха свои-
те идеи за развитието на бъ-
дещите технологии и ино-
вации и тяхното приложе-
ние в икономическия и со-
циалния живот.

Една от интересните идеи, 
които бяха дискутирани, 

беше концепцията за 
подземния град, която 

фигурира на видно място 
в краткия разказ на лиу 

„Скитаща се Земя“. 

Благодарение на скорош-
ния напредък в сферата на 
дълбоките земни сондажи 
идеята дава основа за евен-
туално по-широко прило-
жение в бъдеще. „Обитае- 
мият подземен град може 
да се превърне в реалност 
в обозримо бъдеще с по-
мощта на новите техноло-
гии“, каза Ли Хуейли, екс-
перт по изследване на дъл-
бините на Земята. 

Лиу Цъсин се съгласи, 
че изграждането на подзе-
мен град вече не е просто 
фантазия, но отбеляза, че е 
по-вероятно да бъде постро-
ен на Луната или Марс, за 

Научната фантастика винаги е била предвестник на реалното 
развитие на технологиите и иновациите по целия свят. 
Кой не се е възхищавал на уникалните прилики между 
творчеството на Жул Верн и реалните достижения на науката 
и технологиите в днешни дни? С нарастващото значение 
на технологията в обществото на вече XXI в., в Китай 
през последните години се увеличава и популярността на 
научната фантастика сред читателите. Новите технологии 
се развиват с бързи темпове, които биха могли да улеснят 
много футуристични идеи, от подземни градове до киборги. 
Днес ще навлезем за кратко в света на китайската научна 
фантастика и ще разгледаме в какво се различават 
възгледите на писателите от развитието на секторите на 
бъдещето в реалния живот.

Бен Ялоу, зам.-предсе-
дател на Международната 
конвенция за научна фан-
тастика, коментира, че за 
него най-интересната част 
от жанра не е търсенето на 
прецизност в прогнозите, а 
напомнянето, че не трябва 
да забравяме, че светът в 
бъдеще задължително ще 
се промени. 

„хората си остават 
хора, но технологиите ни 

тласкат към едно различно, 
променено бъдеще. трябва 
да осъзнаем този процес и 
да се подготвим да бъдем 

част от него.“ 
Робърт Сойер, канад-

ски автор, пък казва: „До-
като пишем нашите разка-
зи, много малко от авторите 
вярват, че всъщност всичко 
това ще стане реалност. Но 
с течение на времето, виж-
дайки напредъка на всич-
ки технологии и иновации, 
всъщност си задаваме въ-
проса „А защо пък не?“.

Китайската научна фан-
тастика, водена от заглави-
ята на Лиу Цъсин, се радва 
на нарастващ глобален ин-
терес и медийно присъст-
вие през последните години. 

Жанрът като цяло отбе-
ляза ускорен растеж през 
2023 г., генерирайки общ 
приход от 113,29 милиарда 
юана (около 16 милиарда 
щатски долара).

и процесите на човешкия 
мозък.

Лиу Цъсин и експерти-
те коментираха, че научна-
та фантастика е навлязла 
по-дълбоко в представяне-
то на бъдещите перспективи 
на технологията, обмисляй-
ки сценарии, при които мо-
зъчните вълни са напълно 
декодирани, дигитализира-
ни и съхранени в компютри. 
„По този начин можем да 
живеем в дигиталния свят. 
Това е крайната визия на 
интерфейса мозък-компю-
тър в научнофантастични-
те романи.“

Разбира се, литературният  
жанр се фокусира повече 
върху мисловни експери-
менти, базирани на насто-
ящото развитие на техноло-
гиите, отколкото за научни 
прогнози. 

Въпреки това 75-годиш-
ният автор Уан Дзинкан 
сподели, че много от него-
вите идеи, които преди го-
дини той публикува в свои-
те книги и разкази, вече са 
се сбъднали, една от които 
е изкуствен интелект, кой-
то победи световния шам-
пион в играта го, считана 
за най-трудната мисловна 
игра в света. „Много идеи 
отдавна се появиха в науч-
ната фантастика, но нико-
га не съм си представял, че 
ще ги видя да се превърнат 
в реалност през живота си.“

Миналата седмица ки-
тайски учени представиха в 
Пекин системата NeuCyber 
Array BMI, която позволя-
ва на маймуна със завърза-
ни ръце да контролира изо-
лирана роботизирана ръка 
и да хване ягода чрез елек-
трод, имплантиран в мозъ-
ка й. BCI е комуникацион-
на система, която преобра-
зува мозъчните вълни в ин-
струкции. 

Ли Юен, специалист в 

да предпази човешките за-
селници от силната косми-
ческа радиация.

технологията за 
интерфейс мозък-компютър 

(Brain-computer interface; 
BCI) е друга иновация, 

където границата между 
въображението и реалността 

става все по-размита. 

Американската научна фантастика 
“Кралството на планетата на маймуните” 
оглави на 10 май ежедневната боксофис 
класация на континенталната част на Китай, 
показват данни от China Movie Data Informa-
tion Network.
Филмът, режисиран от уес Бол и написан от 
Джош Фридман, събра над 20,49 милиона 
юана (около 2,89 милиона щатски долара) 
още през първия ден на прожекцията.
Втори в класацията бе китайската комедия 
The Last Frenzy, която събра над 12,25 
милиона юана за деня.
Хонконгският екшън криминален трилър 
„Здрачът на воините: Зазидани“ се класира 
на трето място с близо 12,09 милиона юана 
дневни касови продажби.
Приходите от боксофиса на континенталната 
част на Китай възлизат общо на 57,62 
милиона юана за този ден.

областта, коментира, че тех-
нологията е демонстрирала 
изключителен потенциал и 
възможности, като е поз-
волила на хора с парализа 
например да ходят отново 
с помощта на екзоскелети, 
контролирани от ума. Въ-
преки това, коментира тя, 
тази технология е все още 
в самото си начало на раз-
витие и е ограничена от не-
достатъчните познания като 
цяло за функционирането 

Научнофантастичният 
“Кралството на планетата 
на маймуните” води в 
китайския боксофис
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Изграждането на здравословни навици е най-важно 
за постигане на качествен начин на живот

а да можете дъл-
го време да под-
държате вашето 
здраве, е изклю-
чително важно да 
се отдадете на ак-

тивно „управление на тяло-
то си“. Ентусиазмът и енер-
гията от едно такова начи-
нание играят важна роля, 
но не трябва само те да бъ-
дат единственият ви стимул. 

Според Лиу Дзя, стар-
ши експерт по физическо 
възпитание, при отслабва-
не е по-добре да се фокуси-
раме не само върху целта за 
сваляне на определен брой 
килограми или изгаряне на 
определен брой калории, а 
върху общото си здраве.

Обикновено Индексът на 
телесна маса (ИТМ; по-по-
пулярен на английски ка-
то Body Mass Index; BMI) 
е най-често използваният 
показател за определяне на 
здравословното тегло. Той 
се изчислява, като се вземе 
теглото на човек, повдигне 
се на квадрат и се раздели 
на височината. 

Световната здравна ор-
ганизация определя като 
„здравословно тегло“ стой-
ностите на индекса от 18,5 
до 24,9. С развитието на по-
знанията в областта на здра-
вословния начин на живот 
обаче все повече специали-
сти считат ИТМ за остаря-
ло и твърде общо понятие. 
По мнението на Лиу Дзя 
този показател не отчита 
състава на телесната маса 

З

здраве

Правителството прие план 
за действие за контрол и 
елиминиране на ключови 
паразитни заболявания

Китайски екип проведе 
безплатни консултации  
в Екваториална Гвинея

К

З

итайското правителство 
прие план за действие от-
носно целите и графика 
за контрол и елиминира-
не на ключови паразитни 
заболявания през следва-

щите няколко години.
Планът обхваща периода 2024 – 

2030 г. и е изработен съвместно от 
15 ведомства, включително Дър-
жавната администрация за кон-
трол и превенция на заболявани-
ята. Той предвижда до 2025 г. по-
вече от 50 процента от окръзите 
с разпространение на ехинококо-
за да отговарят на стандартите за 
контрол на епидемията, инфекци-
ите с висцерална лайшманиоза да 
бъдат контролирани до под 1 на  
10 000, а тези с чернодробен ме-
тил в ключови провинции тряб-
ва да бъдат намалени съответно 
с над 5 и 15 процента.

Планът предлага до 2030 г. раз-
пространението на ключови пара-
зитни заболявания като ехинококо-
за, да бъде поставено под ефекти-
вен контрол в цялата страна.

а 33-ти пореден път 
китайски медицински 
екип проведе безплат-
ни здравни консулта-
ции и предостави про-
грами за управление на 

здравето в Малабо - столицата на 
Екваториална Гвинея и крайбреж-
ната провинция Бата. Инициати-
вата се проведе от 1 до 3 май.

Според Тиен Хуайгу, ръководи-
тел на медицинския екип, здрав-
ните условия в Екваториална Гви-
нея са ограничени. Наблюдава се 

висока честота на инфекциозни за-
болявания като малария и голям 
брой пациенти с високо кръвно 
налягане. Затова бяха изпратени 
няколко лекари от различни спе-
циалности, включващи вътрешни 
болести, хирургия, акушерство и 
гинекология, офталмология, ор-
топедия, традиционна китайска 
медицина и т. н., които проведо-
ха цялостни медицински прегледи 
на 168 души, лекуваха около 100 
пациенти и им дадоха безплатни 
лекарства.

при различните хора. На-
пример хора с повече муску-
ли и съответно по-спортно 
тяло обикновено показват 
големи стойности на ИТМ, 
което на пръв поглед обик-
новено се счита за нездра-
вословно. 

Затова експертът смята, 
че когато се оценява ця-
лостното здраве, използва-
нето на само един обобщен 
показател не е достатъч-
но. Лиу препоръчва също 
така да се отдава голямо 
значение на индекси, кои-
то правят по-точна оценка 
на степента на натрупване 
на мазнини.

Като цяло при отслаб-
ване много хора се концен-
трират единствено върху ци-
фрите, които показва канта-
рът всяка сутрин. Едно от 

безкрайно по-важно от чис-
тото сваляне на килограми.

Много важно е още да 
не се прибързва и да не се 
търсят „лесни решения“ ка-
то всесилни диети или преу-
моряване на тялото с преко-
мерни или излишни физи-
чески упражнения. Да ядем 
по-малко, не значи да спи-
раме да ядем. 

Храната е горивото на 
нашето тяло. То се нуждае 
от качествени нутриенти, 
наблягайки на естествени-
те, здравословни и най-ве-
че питателни храни. Огра-
ничавайте преработените 
храни, движете се повече. 
Но това също така не зна-
чи да спортувате прекомер-
но. Тялото има свой лимит 
и прекаляването с физиче-
ски упражнения увеличава 
риска от наранявания, кои-
то от своя страна могат да 
влошат още повече качест-
вото ви на живот, комен-
тира Лиу.

Цифрите не са единстве-
ният показател, който оп-
ределя какво е качество-
то на нашия живот. Много 
по-важно е да се поддържа 
здравословен начин на жи-
вот, включващ умерена ди-
ета, здравословни качестве-
ни храни, движение и фи-
зически упражнения, както 
и избягване на стрес и на-
прежение. Поддържането на 
стабилна психика и здрава 
физика е ключът към устой-
чиво подобряване на начи-
на на живот.

големите предизвикателства 
е да останем търпеливи, за-
щото този процес опреде-
лено изисква дълго време 
и немалко усилия. Според 
Лиу Дзя на практика много 

За постигане на целите за пре-
венция и контрол планът определя 
целенасочени стратегии и мерки, 
включително засилване на контро-
ла върху източниците на инфекции 
и междинните гостоприемници.

по-важно е всъщност да на-
правим необходимите про-
мени в начина си на живот, 
като можем временно да ос-
тавим настрана сухите чис-
ла за теглото си и да се съ-
средоточим върху това да-
ли тялото ни се развива в 
положителна посока. 

Трябва да се замислим 
дали сънят ни е достатъчно 
добър и качествен, дали ус-
пяваме да намалим умора-
та и стреса от ежедневието, 
дали се чувстваме по-уве-
рени при спортуване и из-
пълнение на физически уп-
ражнения. 

Именно това са по-ва-
жни фактори, които поста-
вят една добра стабилна 

основа на нашия бъдещ 
успех в отслабването, но 
по-важно - в начинанието 
за подобряване на живота 
си. Развитието на здраво-
словни навици на живот е 
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Концертите – нов начин за туристическо 
потребление на младите хора

туризъм

а пътуват след ра-
бота в петък със 
самолет, да оти-
дат на екскурзия 
за уикенда, да се 
насладят на кон-

церт през вечерта и пристиг-
нат на работното си място 
рано сутринта в понедел-
ник с влака. В днешно вре-
ме младите хора харесват 
по този начин на почивка. 
През последните седмици 
в различни места из Китай 
се провеждат разнообразни 
концерти на живо и млади-
те хора се възползват, за да 
направят обиколка из кон-
цертите. Някои хора смя-
тат, че концертите са вид 
„емоционална консумация“, 
а това, което потребители-
те купуват, е емоционална 
стойност.

„Наистина е лечебно да 
купонясваш с приятели, 
които харесват същата му-
зиката. Самата мисъл да 
отида на концерт ме кара 
да изживея с нетърпение 
всеки ден“. 

Съдейки по коментарите 
на потребителите в мрежа-
та не е трудно да се разбе-
ре защо толкова много хо-
ра са готови да пътуват до 
друг град за концерт. 

През последните години 

Д

различност, кара потребле-
нието на местния културен 
туризъм да печели огромна 
популярност. 

Въпреки че формите са 
различни, ядрото е едно и 
също, което показва жела-
нието на хората да консуми-
рат своите „духовни нужди“ 
и да се потопят в пазара за 
културен туризъм.

Има много хора, които 
планират пътуванията си 
интензивно около любими 

този тип „емоционална кон-
сумация“ продължава да 
пленява сърцата на хора-
та. От Харбин до Тиеншу-
ей, от пазара на присъстве-
ни представления до фил-
мовия боксофис, от „при-
дружаващото заснемане“ до 
„общуването с приятели“ 
в града, този вид диферен-
цирано преживяване, емо-
ционална декомпресия и ду-
ховен резонанс, сърдечност 
без загуба на чувството за 

концерти. Освен че усещат 
страстта и щастието от кон-
церта, хората имат възмож-
ност да се докоснат и до 
местната култура и оби-
чаи. Може да се каже, че 
едно пътуване носи двой-
но щастие.

„Концерт + пътуване“ 
популяризира веригата за 
културен туризъм, обхва-
щайки транспорт, наста-
няване на живописни мес-
та и разгръща напълно 

потенциала за потребле-
ние. Според данни на Ки-
тайската асоциация на ин-
дустрия на представления-
та, боксофисът от мащабни 
концерти в страната е дос-
тигнал нов връх от 14,6 ми-
лиарда юана през минала-
та година. 

Почти половината от 
броя на публиката пъту-
ват през провинциите, за 
да присъстват на концер-
тите. В по-малките градове 
с концерт може да се сти-
мулират много индустрии, 
например транспорт, нас-
таняване, хранене и турис-
тически забележителности. 

Това изисква тези градо-
ве да подобрят вътрешни-
те си умения, да се адап-
тират към пазара, да улавят 
внимателно потребителски-
те тенденции и да приемат 
нови бизнес възможности.

Например, трябва да се 
обърне внимание на подо-
бряването на инфраструкту-
рата и услугите на пътува-
щите, да се проучат повече 
нови бизнес формати, като 
сценичните изкуства, сце-
ните за творческо потреб-
ление и т. н., и да се пре-
доставят на потребителите 
устойчиви и уникални пре-
живявания.

Новите пространства за 
сценични изкуства в Шанхай

Шанхай, в кафе-
та, чайни, кни-
жарници и други 
публични прос-
транства, се нала-
га тихо нова тен-

денция – бизнес през деня 
и сцена за изкуства вечер.

От 2019 г. насам офис 
сгради, търговски центро-
ве, паркове и импровизира-
ни театри се превръщат в 
„нови пространства за сце-
нични изкуства“, от които 
към момента над 100 имат 
издадени лицензии за осъ-
ществяване на такава дей-
ност. В кафета, магазини за 
козметика и дори за велоси-
педи може да видите как не-
познати хора започват вне-
запно своите представления 
в 19:30 ч. Дори в пътнически 
автобус, няколко на пръв 
поглед необичайни пътни-
ци, превръщат пътуването 
в малък подвижен театър.

Както и в Ню Йорк, из-
вън Бродуей, в малките ка-
фета, барове и стари гаражи 
се ражда постоянен поток 
от вдъхновение и творчест-
во, така става сега и Шан-
хай, който се опитва да се 
наложи като „азиатска сто-
лица на сценичните изку-
ства“ и проучва многосте-
пенни бизнес формати, за да 
създаде нова възможност за 
потребителско изживяване.

Театрална трупа „Юн- 

В
на възпитанието“.

Джан Ю, директор на 
Шанхайската компания за 
съвременен театър и изсле-
довател в Центъра за из-
следване на изкуствата каз-
ва: „През последните някол-
ко години в Шанхай се по-
явиха нови пространства за 
сценични изкуства, някои 
от които са малки театри в 
офис сгради, търговски цен-
трове и културни и творче-
ски паркове, а други прена-
сят театъра в кафета, кни-
жарници и барове. Послед-
ното не е единична функ-
ция на театъра, а дву- и до-
ри многоотраслова сплав, 
всеки от елементите на коя-
то се подкрепят един друг“

В много кафета след седем 
вечерта потокът от клиен- 
ти рязко спада. И благода-
рение на театралните поста-
новки тези заведения успя-
ват да запазят и дори да уве-
личат бизнеса си. 

Много млади прием-
ат театъра като начин на 

живот и място за общуване. 
Вместо да седят в театъра, 
спазвайки строгия етикет, 
те искат да бъдат свободни 
и да гледат пиеса в различ-
но пространство с чаша ка-
фе или вино в ръка.

Шанхай не може да има 
само големи театри, а се 
нуждае и от малки и но-
ви пространства за сце-
нични изкуства, които да-
ват възможности за млади-
те актьори. Понастоящем в 
Шанхай има 13 универси-
тета, в които се изучава ак-
тьорско майсторство, като 
всяка година се дипломи-
рат по 1000 души. Нами-
рането на работа не е лес-
на задача, затова и мнози-
на актьори или се отказват 
от професията или напус-
кат Шанхай. Но сега нови-
те пространства дават въз-
можност на младите арти-
сти. Понастоящем около 
80% от завършилите сце-
нични изкуства са наети в 
новите пространства. 

дзиу 1940“, базирана в Шан-
хай, посрещна този месец 
група свои колеги, които ще 
представят пиесата „Бил-
борд“ на предстоящия Чет-
върти театрален фестивал 
в кафета. „Юндзиу 1940“ е 
иновативна марка велосипе-
ди на утвърдената шанхай-
ска компания с това име, а 
пространството, което оби-
тават, е изпълнено с индус-
триален стил – дръжки на 
врати от инструменти за ре-
монт на автомобили, рам-
ки за автомобили, висящи 
от стената, и вериги.

Но това е нещо повече 
от магазин за велосипеди. 
Около половината от него 
е кетъринг зона, в която се 
сервират кафе, десерти и ле-
ки ястия. „Ние сме място, 

което съчетава продажби и 
ремонт на велосипеди, ке-
търинг и социални дейнос-
ти“, казва Ян Ян, мениджър 
на марката. „Пиесата „Бил-
борд“ разказва историята на 
група студентки и тя може 
да се случи в бар, склад или 
кафене – различните прос-
транства могат да донесат 
различни преживявания“, 
обяснява тя.

През 2021 г. Шанхай е 
бил градът с най-много ка-
фета в света – над 6000. Кул-
турата на кафето е във въз-
ход и дори в града се раж-
да фестивалът „Театър в ка-
фето“. Досега той е поста-
вил повече от десет пиеси, 
сред които „Мемо“, „Психе-
делични вариации“, „Ир-
ландско кафе“ и „Тайната 
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Много родители в Китай купуват различни скъпи детски книжки с 
картинки, които се четат само няколко пъти. Как да се използват 
напълно тези книги? На 23 април библиотеките в четири града на 
провинция Съчуан стартираха акцията „Пътешествие на детските 
книги“ с нов модел на опериране на публичните културни услуги – смяната 
и даряването на лични детски книги. 

Култура

С

С
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Красимира ИВАНОВА

ъщият ден в 26 
публични библи-
отеки в търгов-
ски центрове на 
град Чънду, сто-
лицата на про-

винция Съчуан, официал-
но стартираха „Зони на пъ-
туващи детски книги“. Така 
читателите можеха да раз-
менят книги един с друг. 

Интелигентно управление 
на процедурата за 

раздаване на книги
На 23 април – Световният  

ден на книгата в библиоте-
ка на град Чънду се събраха 
много читатели, които иска-
ха да си разменят книги. В 
„Зоната за пътуващи детски 
книги“ много от тях носи-
ха по няколко книги – ед-
на стара за една нова.

 „Имаме 50 хиляди дет-
ски книги в библиотека-
та“, сподели директорът на 
библиотеката. От начало на 
дейността „Пътешествие на 
детски книги“ непрекъсна-
то идват общественополез-
ни организации, институ-
ции и граждани, които ис-
кат да дарят книги. 

Малкият читател Джан 
Чун‘и и брат му сканираха 
баркодовете на книги, кои-
то са донесли от вкъщи. Та-
ка те „включват“ книгите в 
библиотеката. После Джан 

ин Уънуън е ро-
дена след 2000 г. 
Тя е една млада 
актриса, която 
изпълнява роли-
те на възрастни-

те жени в пекинската опера. 
Син винаги играе ролите на 
възрастните жени на сцената, 
въпреки голямата разлика с 
истинската й възраст. В обик-
новения си живот актрисата 
популяризира това изкуство 
по модерен начин, за да дос-
тигне до повече млади хора. 
В свободното си време Син 
също пее пекинската опера 
в социалните мрежи и об-
щува с другите фенове он-
лайн. Един от акаунтите й 
вече има 129 хиляди фенове.

Като млада актриса на 
Син не й е много лесно да 
играе ролите на възрастни-
те жени, защото има голя-
ма възрастова разлика с тях. 
Син Уънуън каза, че тя се 
влюбва в тези роли от слу-
чайно гледане на местна опе-
ра. По думите й театърът на 

Как повече деца да се докоснат до 
прекрасните детски книжки

Младo момиче се превръща в стара жена и 
успешно популяризира пекинската опера

 „пътуването на детските 
книги“ балансира 

ресурсите на градовете и 
селата

 „През последните го-
дини дарих над 1000 неиз-
ползвани детски книги“, ка-
за първият потребител на 
системата за „пътуване на 
детски книги“ г-жа Уан Ли-
хан. Тя има две деца, кои-
то обичат да четат и е ку-
пила хиляди книги. Според 
нея системата за „пътуване 
на детски книги“ е много 
полезна.

 „Пътуването на детски 
книги“ позволява на повече 
семейства да изберат люби-
ми детски книги. Със задъл-
боченото участие на пуб-
личните библиотеки в че-
тири града на провинция 
Съчуан и помощта на хо-
рата ще се интегрират не-
използваните книги, за да 
се балансира развитието на 
публичните културни услу-
ги в провинцията.

В градовете семейства-
та притежават много пове-
че детски книги. С „пъту-
ването“ може да се пови-
ши ефективността на дет-
ски книги, за да се разре-
ши проблемът с недостатъ-
ка им в различните райо-
ни. След време, когато се 
получат достатъчно книги 
в град Чънду, те ще се да-
рят и на няколко отдалече-
ни райони на малцинстве-
ни групи в провинцията, 
за да се продължи „пъту-
ването“ на детските книги 
и да се балансира четене-
то по места.

радостно избира две книги 
от рафтове и информация-
та за транзакцията на кни-
гите се активира, а данни-
те за точките идват директ-
но на мобилния телефон на 
майка му. Чрез системати-
чен и интелигентен процес 
може да се реализира дина-
мичен контрол на просле-
дяването на броя и движе-
нието на всяка детска книга

Работещи в библиотека-
та споделят, че системата на 
„пътуване на детски книги“ 
има и онлайн канал за даре-
ние и смяна на книги. Чи-
тателите може да изпълнят 

бързи доставки и да полу-
чат нови книги.

въглеродни кредити  
за подаръци

С 50 „въглеродни креди-
та“ може да закупите ед-
на чаша. Г-жа Джан чес-
то сменя културни инова-
ционни продукти с креди-
ти. Тя провежда първона-
чално изчисляване и спо-
деля, че спестява около хи-
ляда юана годишно, ако ре-
довно участва в дейностите 
на библиотеките.

„Детските книги се из-
ползват само няколко пъти 

в семействата. Това е голя-
мо разхищение“, смята ди-
ректорът на Отдела за раз-
пространяване на четенето 
в библиотеката на град Чън-
ду Уан Чъндзя. Той каза, че 
„пътуването на детски кни-
ги“ има за цел ефективно 

използване на детски книги 
в домовете, за да се удължи 
живота на всяка детска кни-
га и да се създаде цялостен 
цикъл на детските книги.

 „Въглеродните кредити“ 
се получават от дарение на 
детски книги и се използ-
ват за закупуване на билети 
за забележителности, купо-
ни за консумации, култур-
но иновационни продукти и 
др. Така се засилва интерак-
тивната дейност, осъзнава-
нето на социалното благо-
състояние и добрата атмос-
фера от четенето на книги.

хъбейската опера понякога 
организирал представления в 
селата, а родителите на Син 
често ходили на опера с нея. 
Тогава тя се впечатлява от ат-
мосферата на операта и му-
зикалните инструменти и та-
ка решава да започне да се 
занимава с това изкуство.

Син Уънуън изучава 
пекинска опера от 11-го-
дишна възраст в Академия 

за китайска опера. За да се 
превърне в професионална-
та актриса момичето трябва 
да изпълнява дългогодишни 
тренировки. Когато нейните 
връстници играят на откри-
то тя тренира и учи опера в 
училището.

В групата на Син Уънуън 
има повече от 60 ученици, 
но само две три момичета 
учат ролите на възрастните 

жени, защото тази роля няма 
красиви облекла и обикнове-
но не е главна. Обаче точно 
това привлича Син. Тя чес-
то казва, че всяка роля има 
свой принос и трябва да се 

изпълнява много добре.
Чрез движение, израже-

ние и други сценични тех-
ники, без да променя костю-
мите си, Син успява от мла-
до момиче до се превърне 
в стара жена. Най-голямото 

хоби на Син Уънуън извън 
сцената е да посещава парка, 
защото там е полезно мяс-
то за нея да обмисля роли-
те си. Тя се надява, че пове-
че млади хора ще могат да 

разберат пекинската опера и 
да се влюбят в това изкуство, 
защото чрез него тя продъл-
жава да усъвършенства себе 
си непрекъснато.
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Слаклайнът е динамичен начин за 
трениране на баланса, тялото 
и ума на практикуващите го 
спортисти. Лентата, на която 
спортистът трябва ловко да 
балансира, се движи динамично, 
улавяйки всяка негова вибрация и 
мисъл. Наименованието на този 
необикновен екстремен спорт 
произхожда от названието на 
специално изработената плоска 
лента, направена от найлон или 
полиестер. Лентата се обтяга 
между два статични обекта и 
по нея спортистът трябва да 
се придвижва и задържа, като 
балансира умело. Този спорт, 
известен и като хай лайн, е 
популярен в Китай, Франция и 
други страни, в някои от които се 
провеждат и състезания.

генция Синхуа 
разказва как френ- 
ският спортист по 
слаклайн Беноа  
Хум се концентри- 
ра и балансира  

върху лента с ширина 2,5 
см, окачена на 170 метра 
над земята. Тази драма-
тична сцена се разиграва 
над великата китайска ре-
ка Майка – Жълтата река, 
в град Хедзин, провинция 
Шанси.

На това събитие Беноа 
Хум се изправи срещу дъл-
гогодишния си китайски съ-
перник Ши Хайлин, кой-
то държи световния рекорд 
на Гинес за най-бързо хо-
дене по лента на 100 ме-
тра над пропаст. И двама-
та състезатели, облечени в 
едни и същи спортни дре-
хи, включително слънчеви-
те очила и лентите за гла-
ва като взаимна почит, се 
подготвиха за предизвика-
телството. Десният крак на 
Хум беше бинтован зара-
ди скорошна травма, коя-
то подчертава опасният ха-
рактер на техния спорт. Но 
въпреки травмата францу-
зинът спечели първия си 
златен медал преди месец 
на Световното първенство 
на закрито в Глазгоу и на-
предна до челната четворка 
сред състезателите от Ки-
тай, Германия, Испания и 
други страни. 

На това предизвикател-
ство състезателите имаха за 
задача да изминат 50 метра 
на слаклайн, балансирайки 
на височина колкото поло-
вината от тази на Айфело-
вата кула.

След два тежки кръга 
Хум не можа да си осигу-
ри победа. Коментирайки 
конкуренцията, той отбеля-
за: „Наистина се радвам да 
видя, че конкуренцията на-
раства. Това е положителна 
тенденция за този спорт, за-
щото така ние напредваме“. 

Връзките на Хум с Ки-
тай, където той се е състеза-
вал многократно, са много 

А

Спортът слаклайн сближава 
китайците и французите

силни. Той описа страната 
като „благословена земя“, 
припомняйки по-специал-
но победата си през 2019 г. 
в Националния китайски 
парк Джандзядзие. 

Там Хум постигна преди 
време най-голямото си по-
стижение в този необикно-
вен спорт. Тази победа също 
така помогна за разпалване-
то на страстта към слаклай-
нинга сред много млади ки-
тайци, включително китае-
ца Хе Дзини, който надми-
на французина в предвари-
телния кръг, но призна, че 
именно Хум с неговите по-
стижения му е повлиял и го 
накарал да започне да се за-
нимава с този спорт и да се 
стреми към все по-големи 
постижения.

Слаклайнът не само се 
превърна напоследък в по-
пулярен спорт в Китай, но и 
привлича все повече турис-
ти към живописните места, 
където се организират ат-
рактивните състезания. Ос-
вен това той се възприема 
като лесно достъпен спорт.

„Този спорт помага на 
хората да постигнат умения 
за по-добро балансиране, да 
са по-спокойни и хладно-
кръвни. Той помага и при 
възстановяване от травми. 
Мисля, че всеки може да го 
практикува – както младите 

хора и дори децата, така и 
възрастните“, обяснява Хум. 
Той добавя, че чрез своя-
та история с хайланинга се 
стреми да вдъхнови колко-
то се може повече хора да 
практикуват този спорт и 
да мечтаят по-смело, отбе-
лязва в репортажа си аген-
ция Синхуа. 

„Всичко, от което се нуж- 
даете, е лента и две фикси-
ращи точки и сте готови 
да тренирате“, казва извест-
ният с постиженията си в 
слаклайна Ши Хайлин, до-
бавяйки, че в университе-
тите, парковете и на откри-
то в много големи градо-
ве все повече млади хора, 

дори на шестгодишни деца, 
са започнали да практику-
ват този спорт.

Тази година се навърш-
ват 6 десетилетия от уста-
новяването на дипломати-
ческите отношения между 
Китай и Франция. През ля-
тото в Париж ще се прове-
дат Летите олимпийските 
игри. По този повод Хъм 
казва, че Китай и Фран-
ция имат много неща, по 
които си приличат. Напри-
мер разнообразната и вкус-
на храна, красивата приро-
да и многото забележител-
ности. Спортистът се надя-
ва чрез спорта двата народа 
да могат да продължат все 

Страницата подготви  
Любомир МИХАЙЛОВ

повече да се опознават вза-
имно и да се разбират все 
по-добре, а чрез практику-
ването на слаклайна да по-
сещават все повече места в 
страната си и в чужбина.

„Жълтата река е река-
та Майка на Китай, тя има 
специално значение за ки-
тайския народ като му да-
ва сила. Провеждането на 
състезание на такова специ-
ално място може да преда-
де на света духа на стара-
нието, упоритостта и сила-
та човек никога да не се от-
казва от поставената цел“, 
казва Хум.

Известният френски 
спортист по слаклайн 

Беноа Хум се 
концентрира върху лента 

с ширина 2,5 см,  
окачена на 170 метра  

над земята над коритото  
на Жълтата река

туристи  
с интерес 
наблюдават 
атрактивното 
състезание на 
Беноа Хум и 
Ши Хайлин

Слаклайнът може 
да се практикува и 
дори от деца, както в 
градски условия така 
и сред природата
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В Ханджоу бе открита глобалната централа  
на „Алибаба“
На 10 май в град Ханджоу бе открита глобалната централа 
на „Алибаба“. От птичи поглед в центъра на парка се вижда 
усмивка, която е лого на компанията.

Снимка Синхуа

Завършва строителството на моста Чантай 
Мостът, който се намира на река яндзъ и свързва 
градовете Чанджу и тайсин, е дълъг 10,03 километра. това 
ще е първото в света надречно съоръжение, съчетаващо 
магистрала, междуградска железница и пътища. 

Снимка Синхуа

В
исокотехноло-
гичната индус-
триална зона 
за развитие на 
Новия район 
Сюн‘ан в север-

ната китайска провинция 
Хъбей бе открита офици-
ално в четвъртък.

Развитието на модерни 
индустрии за услуги от ви-
сок клас, свързани с на-
ука и технологии, бизнес 
услуги и цялостни услуги 
за свободна търговия, ще 
бъдат приоритетни, докато 

пет парка, включващи Кос-
мос, информация, биотех-
нологии, нови материали 
и бъдеща наука и техно-
логии, са планирани.

Инфраструктурата в ос-
новната част на високотех-
нологичната зона е офици-
ално завършена, поетап-
но се изграждат жилищни, 
търговски сгради и обек-
ти за обществено обслуж-
ване, а редица високотех-
нологични предприятия ус-
кориха преместването си 
в Сюн‘ан.

В Сюн’ан бе открита 
високотехнологична 
индустриална зона  
за развитие

М

Г

инистерството 
на екологията и 
околната среда 
обяви, че е из-
работило мер-
ки за ускорява-

не разработването на мо-
дерна система за монито-
ринг на екологичната среда.

Пей Сяофей, говорител 
на министерството, каза, че 
Китай е създал най-голяма-
та и най-всеобхватна в све-
та мрежа за мониторинг на 
екосредата. В момента бро-
ят на пряко наблюдавани-
те места в страната е дос-
тигнал 33 000, със значител-
ни подобрения в качество-
то и ефективността на мо-
ниторинга, технологичните 
способности и регулаторния 
надзор, добави Пей.

оляма изложба на 
китайски културни 
реликви от бронзо-
вата епоха в Китай 
бе открита неотдав-
на в Сан Франци-

ско, Калифорния. 
Изложбата е озагла-

вена „Кралства на Фени-
кса“ и представят повече от 
260 творби от древните ки-
тайски държави Чу, Дзън и 
Джоу по поречието на река 
Яндзъ, люлка на китайска-
та цивилизация. 

В основата на изложба-
та е митичният феникс, по-
читан от хората от южни-
те граници на династията 
Джоу. Това е най-голямо-
то изложение на културни 
ценности, което Китай е ор-
ганизирал в САЩ през по-
следните години. Много от 
артефактите, включително 

За да ускори изгражда-
нето на модерна система за 
мониторинг на екосредата, 
Китай ще подобри слабите 
звена и ще формулира стан-
дарти, като има за цел да 

завърши системата до 2035 г.,  
извеждайки възможности-
те на страната за монито-
ринг на околната среда до 
глобално напреднало ниво, 
каза още Пей Сяофей.

бронзови, лакови и нефри-
тени изделия, никога пре-
ди не са били излагани из-
вън Китай.

„Подкрепена от задълбо-
чени академични изследва-
ния, изложбата „Кралства 

на Феникса“ показва при-
емствеността, мира, приоб-
щаването и иновативност-
та на китайската цивилиза-
ция“, каза Ли Кун, замест-
ник-министър на култура-
та и туризма. 

Разработва се модерна 
система за мониторинг  
на околната среда

Китайско изкуство от бронзовата 
епоха оживява в Сан Франциско

КалейдосКоп

Интелигентното 
автомобилно 
стъкло от ново 
поколение бе 
разработено 
наскоро  
от Fuyao Glass
Роботизирани 
ръце произвеждат 
стъклени продукти 
в работилницата 
на Fuyao Automo-
tive Glass Smart 
Factory 

Снимка Синхуа


